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Gemeenschappelijk landbouwbeleid (GBL)  -  Handhavingsbeleid poldergraslanden

De Vlaamse Regering koos ervoor om een gedeelte van de historisch permanente 
graslanden in de polders te beschermen onder het regime dat voorzien is in het 
gemeenschappelijk landbouwbeleid (GLB). Deze optie werd door het gehele middenveld 
lauw onthaald en ook de Raad van State gaf bemerkingen. 

In de praktijk lijkt de handhaving in de via het GLB beschermde poldergraslanden slecht 
te lopen. Zo werd eind november 2015 door SOS Kustpolders klacht ingediend bij het 
departement Landbouw en Visserij voor het scheuren en ophogen van een aantal 
percelen van de door het GLB beschermde poldergraslanden in 't Beerstblote 
(Diksmuide). Er kwam een ontvangstbevestiging en er werd over en weer gemaild dat de 
zaak zou worden onderzocht. Maar vandaag, tien maanden na de klacht, is het 
onduidelijk of er pv is opgemaakt, herstel gevraagd of andere maatregelen genomen 
werden.

Een gelijkaardig geval is er in Lampernisse, langs de Oude Zeedijk, waar circa 300 
vrachtwagens aarde in door het GLB beschermde poldergraslanden gevoerd werden. Uit 
de gegevens van de OVAM (Openbare Vlaamse Afvalstoffenmaatschappij) bleek dat deze 
grond afkomstig is van wegen- en rioleringswerken in de gemeenten Diksmuide, 
Houthulst, Poperinge en Mesen. Verder is er onder meer ook grond afkomstig van de 
afbraak van een oude drukkerij in Poperinge. Ook hiertegen diende SOS Kustpolders 
klacht in, wat ertoe leidde dat de bouwinspectie op 9 september 2016 een pv opstelde en 
een stakingsbevel uitvaardigde.

Wetende hoe belangrijk handhaving is en hoe noodzakelijk een zeer degelijke opvolging 
van de eerste inbreuken op het besluit van 27 november 2015 van de Vlaamse Regering, 
had ik graag een antwoord gekregen op de volgende vragen.

1. Is de minister op de hoogte van deze inbreuken en wat is vandaag de stand van 
zaken van beide dossiers?

2. Wetende dat in het geval van het dossier van 't Beerstblote de communicatie en de 
opvolging door het departement Landbouw en Visserij mank verliep, welke 
initiatieven plant de minister om dit in de toekomst efficiënter en met meer respect 
voor de indiener van een klacht te laten verlopen? Ter vergelijking: een klacht/een 
vraag bij de dienst Bodem van de OVAM krijgt binnen de tien dagen een onderbouwd 
antwoord, een klacht zoals deze van het dossier van 't Beerstblote na tien maanden 
nog altijd niet.



3. Uit het dossier van Lampernisse blijkt dat aannemers die wegen- en rioleringswerken 
uitvoeren in opdracht van gemeenten de overtollige grond onder meer in door het 
GLB beschermde poldergraslanden invoeren. Het argument is vaak dat dit het 
goedkoopst is en er geen alternatieven zijn. Dit wetende meen ik dat de Vlaamse 
overheid zeer dringend een initiatief moet nemen om 1) hiervoor een oplossing te 
vinden en 2) lokale gemeenten en aannemers erop te wijzen nooit grond in 
beschermde en kwetsbare gebieden te voeren. 

Wat is hier het standpunt van de minister?
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1. Mijn diensten zijn op de hoogte van beide dossiers. 

Wat de casus ’t Beerstblote (Diksmuide) betreft, heeft het departement Landbouw en 
Visserij naar aanleiding van een melding door SOS Kustpolders de percelen ter 
plaatse bezocht. Er werd vastgesteld dat de handelingen uitgevoerd waren vóór 1 
januari 2016 en dus voorafgaand aan het van kracht worden van de bepalingen van 
het ministerieel besluit van 13 juli 2015 houdende uitvoering van het besluit van de 
Vlaamse Regering van 24 oktober 2014 tot vaststelling van de voorschriften voor de 
rechtstreekse betalingen aan landbouwers in het kader van de steunregelingen van 
het gemeenschappelijk landbouwbeleid, wat betreft de specifieke regels voor 
vergroening binnen de rechtstreekse betalingen. De Openbare Vlaamse 
Afvalstoffenmaatschappij (OVAM) werd op 14 september 2016 op de hoogte gesteld 
van het gebruik van uitgegraven bodem op het perceel aan de Beerstblotestraat. 
Naar aanleiding daarvan heeft OVAM op 6 oktober 2016 contact opgenomen met de 
milieudienst van de stad Diksmuide. De milieudienst stelde dat slechts een minimale 
hoeveelheid uitgegraven bodem aangevoerd is. Omdat niet duidelijk is voor de OVAM 
of er een overtreding op de grondverzetsregeling is begaan, heeft OVAM op 10 
oktober 2016 bijkomende gegevens bij de eigenaar van het betrokken perceel 
opgevraagd. De OVAM wacht nu op de reactie van de eigenaar.

Wat de casus Lampernisse betreft, werd de OVAM op 6 september 2016 op de hoogte 
gesteld van het gebruik van uitgegraven bodem op het perceel aan de Oude Zeedijk. 
Naar aanleiding daarvan heeft de OVAM nagegaan of de regels van het grondverzet 
gevolgd zijn voor deze werken. Op basis van de gegevens van de erkende 
bodembeheerorganisatie Grondbank vzw besloot de OVAM op 14 september 2016 dat 
de traceerbaarheidsprocedure gevolgd is en dat er voldaan is aan de regelgeving van 
het grondverzet. De klager werd op de hoogte gesteld van deze bevinding. Op 29 
september ontving de OVAM de melding dat er opnieuw materiaal was aangevoerd op 
dit perceel. De OVAM heeft op 6 oktober 2016, in samenwerking met de milieudienst 
van de stad Diksmuide, een terreincontrole uitgevoerd. Hierbij stelde de 
toezichthouder van de OVAM vast dat de materialen niet voldeden voor gebruik als 
ophogingsmateriaal en dat ze derhalve als achtergelaten afvalstoffen beschouwd 
moeten worden. De melder is op de hoogte gesteld van deze bevindingen. Het dossier 
werd op 12 oktober 2016 voor verdere handhaving op het schepencollege besproken. 
De OVAM werd op de hoogte gesteld van de actie van de gemeente. Het stadsbestuur 
volgt de redenering van de OVAM en vraagt alle aangevoerde gronden en materialen, 
zonder zeven of verwerking ter plaatse, integraal af te voeren naar een vergunde 
verwerkingsinstallatie en de percelen terug in de staat te brengen van vóór de 
werken, met name de toestand op 1 januari 2016. Deze werken moeten uitgevoerd 
worden tegen 13 november 2016.

2. Wat de communicatie over de casus ‘t Beerstblote tussen het departement Landbouw 
en Visserij en SOS Kustpolders betreft, verwijst u naar de termijnen voor 
klachtenbehandeling in uitvoering van het decreet van 1 juni 2001 houdende 
toekenning van een klachtrecht ten aanzien van bestuursinstellingen. De melding die 
door SOS Kustpolders werd ingediend, betrof echter geen dergelijke klacht aangezien 
ze geen betrekking heeft op handelingen of de werking van het departement 



Landbouw en Visserij. De melding van SOS Kustpolders betrof een inbreuk die zou 
zijn begaan door een derde. Het departement Landbouw en Visserij geeft steeds een 
gevolg aan dergelijke meldingen, maar is niet verplicht om hierover ten aanzien van 
de melder te rapporteren. Desalniettemin heeft het Departement Landbouw en 
Visserij SOS Kustpolders op 2 februari 2016 geïnformeerd. 

3. Alle gemeenten die in het betrokken gebied gelegen zijn, hebben op 7 maart 2016 
een brief van het Agentschap voor Natuur en Bos ontvangen met het besluit van de 
Vlaamse Regering en de bijhorende kaarten en beschermingsbepalingen.
Grond aanbrengen op een perceel resulteert in reliëfwijzigingen. Krachtens de 
Vlaamse Codex Ruimtelijke Ordening is een stedenbouwkundige vergunning nodig 
voor het aanmerkelijk wijzigen van het reliëf van de bodem, waarbij de aard of de 
functie van het terrein wijzigt. Wat onder “aanmerkelijk” en “de aard of de functie 
van het terrein wijzigen” wordt verstaan, is vaak een feitenkwestie en voorwerp van 
rechtspraak. Deze stedenbouwkundige vergunning wordt door de gemeente 
afgeleverd.
Communiceren over de vergunningsplicht in het kader van door de gemeente 
uitgevoerde werken is uiteraard een opdracht voor die gemeente zelf.


